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Qələbə bizimdir! Qarabağ Azərbaycandır!

Azərbaycan yalnız deyil,  
Türkiyə Azərbaycanın yanındadır
Prezident İlham Əliyevin Türkiyənin Anadolu Agentliyinə müsahibəsi

– Hörmətli Prezident, Anadolu 
Agentliyinə müsahibə vermək 
barədə təklifimizi qəbul etdiyiniz 
üçün Sizə çox təşəkkür edirik. 
Önəmli bir tarixdəyik – Azərbaycan 
zəfərinin, 30 ilə yaxın işğal altında 
olan torpaqların azad edilməsinə 
başlandığı 27 sentyabr tarixinin 
birinci ildönümündəyik. O günə 
qayıtsaq, o günün şərtlərini 
zehnimizdə yeniləsək, Azərbaycan 
nə üçün əks-hücuma keçdi?

– Bilirsiniz, son müddət ərzində 
Ermənistanın bizə qarşı təxribatları 
müntəzəm xarakter almışdı. Həm 
bizə qarşı yönəlmiş açıqlamalar, eyni 
zamanda, addımlar onu göstərirdi 
ki, Ermənistan yeni müharibəyə 
hazırlaşır. Mən bunun səbəblərini 
bu günə qədər də anlaya bilmirəm. 
Çünki 30 il ərzində digər dövlətin 
torpaqlarını işğal altında saxlayan bir 
dövlət yeni savaşa çıxmaq fikrində 
olursa, bu, çox ciddi araşdırılmalıdır 
ki, bunun səbəbi nədir. Sözümün 
təsdiqi olan addımlar da göz 
qabağındadır. Çünki iyul ayında 
Ermənistan Azərbaycan–Ermənistan 
sərhədində hərbi təxribat törətmişdir 
və bu təxribat nəticəsində 13 mülki 
şəxs və hərbçi həlak olmuşdur. 
Azərbaycan o zaman düşmənə 
layiqli cavab verdi. Ancaq biz dövlət 
sərhədini keçmədik. Yəni, sadəcə 
olaraq, onları girdikləri Azərbaycan 
ərazisindən çıxardıq və bir neçə 
gün davam edən toqquşma sona 
çatdı. Ondan sonra avqust ayında 
bir təxribat qrupu göndərildi, təmas 
xəttini keçdilər və orada bizim 
hərbçilərimiz onları tərk-silah etdilər. 
Bir il bundan əvvəl Birləşmiş Millətlər 
Təşkilatı Baş Assambleyasının 
sessiyasında çıxış edərkən mən 
demişdim ki, Ermənistan yeni savaşa 
hazırlaşır. Üç gün sonra artıq yenidən 
bizim mövqelərimiz və yaşayış 
məntəqələrimiz artilleriya atəşinə 
tutulmuşdu, yenə də şəhidlər verdik 
və mənim əmrimlə genişmiqyaslı 
əks-hücum əməliyyatına başladıq və 
bildiyiniz kimi, bu əməliyyat böyük 
zəfərlə nəticələndi. 

Bir il əvvələ qayıdarkən, əlbəttə, 
bütün bu prosesləri, bütün bu 
hadisələri daha da dəqiq təhlil 
etmək imkanımız olur və görünür ki, 

Ermənistan rəhbərliyi, hakimiyyətə 
yeni gəlmiş rəhbərlik hansısa hərbi 
uğurla da öyünmək istəyirdi, hansısa 
hərbi uğur əldə etmək istəyirdi. 
Ancaq hesablamaları çox səhv 
apardılar, çox böyük xəta törətdilər və 
bunun nəticəsində acı məğlubiyyətə 
uğradılar.

– Cənab Prezident, bu savaşın 
qarşısını almaq olmazdımı? Çox 
uzun müddət fəaliyyət göstərən 
Minsk qrupu həmsədrlərinin 
görüşləri vardı. Minsk qrupunun 
həmsədrləri və ya başqa amillər bu 
savaşın qarşısını ala bilərdilərmi? 
Əslində, qarşısını necə almalı 
idilər?

– Təbii, qarşısını ala bilərdilər. 
Mən bu məsələ ilə bağlı dəfələrlə 
öz fikirlərimi bildirmişdim. Əgər 
Minsk qrupu Ermənistana vaxtında 
ciddi təzyiq göstərsəydi, təbii ki, 
Ermənistan məcbur olub işğal edilmiş 
torpaqlardan çıxacaqdı və belə olan 
halda müharibəyə ehtiyac qalmazdı. 
Ancaq onlar bu təzyiqi etmədilər. 
Baxmayaraq ki, Minsk qrupuna 
həmsədrlik edən üç dövlət Birləşmiş 
Millətlər Təşkilatı Təhlükəsizlik 
Şurasının daimi üzvüdür. Yəni, 
onlar dünya miqyasında ən güclü 
ölkələr sayılır. Məgər, onların siyasi 
çəkisi, siyasi imkanları olmayıb ki, 
Ermənistana bu ciddi mesajları 
göndərsinlər? Sadəcə olaraq, nə 
hərb, nə sülh siyasətinə üstünlük 
verirdilər. 

Digər tərəfdən, mən Minsk 
qrupunun həmsədrlərinə və digər 
böyük dövlətlərə dəfələrlə müraciət 
etdim ki, Ermənistana sanksiyalar 
tətbiq edilməlidir. Bu da savaşın 
qarşısını ala bilərdi. Çünki bu 
sanksiyalar Ermənistan üçün böyük 
çətinliklər yaradacaqdı və onlar 
məcbur olub bizim torpağımızdan 
çıxacaqdılar. Yəni, biz bütün 
imkanlardan istifadə etdik ki, bunu 
sülh yolu ilə çözək, müharibə 
olmasın, qan tökülməsin. Ancaq 
bununla bərabər, mən deyirdim ki, biz 
bu vəziyyətlə barışmayacağıq. Nəyin 
bahasına olursa-olsun öz torpağımızı 
azad edəcəyik və sadəcə olaraq, 
şans verirdik. 

Bilirsiniz, Ermənistanın   2018-ci ildə 
hakimiyyətə gəlmiş yeni rəhbərliyi bu 
danışıqlar, yəni, müzakirə prosesinə 
də çox böyük zərbə vurdu. Çünki 
onların yersiz və çox məsuliyyətsiz 
açıqlamaları faktiki olaraq müzakirə 
prosesini iflic etdi, yəni, danışıqlar 
iflic vəziyyətinə düşmüşdü. Belə olan 
halda, Minsk qrupu daha müsbət, 
daha da cəsarətli addımlar atmalı idi. 
Onlar isə, sadəcə olaraq, müşahidə 
edirdilər, sadəcə olaraq, buna 
müşahidəçi kimi yanaşırdılar. Ona 
görə, İkinci Qarabağ müharibəsinin 
başlanmasında, əlbəttə ki, ən böyük 
məsuliyyət Ermənistanın üzərinə 
düşür, eyni zamanda, Ermənistanı 
vaxtında dayandırmayan böyük 
dövlətlərin üzərinə düşür.

– Həmsədrlərin ölkələri 
uzun müddət status-kvonu 
davam etdirmək strategiyasını 
yürütdü. Ancaq zəfərdən sonra 
Minsk qrupunun, həmsədrlərin 
yenidən prosesə daxil olması, 
vasitəçilik diplomatiyası 
yürütməsi gündəmdədir, belə 
tələblər var. Bununla əlaqədar nə 
düşünürsünüz? Bu, gələcəkdə 
bir həll yolu ola bilərmi, bunun bir 
faydası olacaqmı?

– Bilirsiniz, Minsk qrupuna 
sədrlik edən ölkələr, onların 
prezidentləri işğal dövründə bir 
neçə dəfə çox müsbət açıqlamalar 
verdilər, təqribən, 7-8 il bundan 
öncə. Onlardan biri də o idi və 
açıq bəyan edilmişdi ki, status-kvo 
qəbuledilməzdir və dəyişdirilməlidir. 
Biz də bunu çox müsbət qəbul etdik. 
Şəxsən mən bu məsələ ilə bağlı 
dəfələrlə öz fikirlərimi bildirmişdim 
və demişdim ki, bu, uzun illər 
ərzində gözlənilən bir açıqlamadır. 
Status-kvonun dəyişdirilməsi nə 
deməkdir – işğala son qoyulması. 
Ancaq bu açıqlamalardan sonra 
onlar praktiki addımlara keçmədilər. 
Ondan da əlavə, bir müddət sonra 
onlar bu ifadədən də geri çəkildilər 
və həmsədrlər tərəfindən yeni bir 
ifadə ortalığa atıldı – status-kvo 
dayanıqlı deyil. Yəni, bunların 
arasında çox böyük fərq var. Biri 
var ki, qəbuledilməzdir, bir də var 
ki, dayanıqlı deyil. Mən o zaman da 
onları tənqid etmişdim və demişdim 
ki, bu mövqe dəyişikliyi Ermənistanın 
işğalçılıq siyasətinin dəyirmanına 
su tökür. Ancaq təəssüf ki, ondan 
sonrakı dövr də onu göstərdi ki, 
Minsk qrupu, sadəcə olaraq, bu 
məsələni həll etmək fikrində deyildi. 
Biz 44 günlük müharibə zamanı bunu 

bir daha gördük. Çünki Birləşmiş 
Millətlər Təşkilatında bizə qarşı 
məsələni qaldıran Minsk qrupuna 
həmsədrlik edən bəzi ölkələr idi. 
Müharibə gedir, biz öz torpağımızda 
beynəlxalq hüququ bərpa edirik, 
ədalət savaşına çıxmışıq. Ancaq 
Birləşmiş Millətlər Təşkilatında bizə 
qarşı hansısa sanksiya məsələsini 
ortaya atmaq tamamilə ədalətsizlikdir. 

İndiki dövrə gəldikdə, Minsk 
qrupunun fəaliyyətini biz demək olar 
ki, görmürük. Adətən onlar danışıqlar 
prosesi dövründə gəlirdilər, təkliflər 
verirdilər, prezidentlər səviyyəsində 
keçirilən görüşlərin gündəliyini təsbit 
edirdilər, bizə təkliflər edirdilər ki, 
hansı məsələlər müzakirə oluna bilər. 
Hər iki tərəf də razılaşma əsasında 
bu məsələləri müzakirə edirdi. İndi 
isə müharibənin bitməsindən bir ilə 
yaxın vaxt keçməsinə baxmayaraq, 
onlardan hər hansı bir təklif yoxdur. 
Bir dəfə Azərbaycana gəlmişdilər 
və mən onlara dedim ki, siz təklif 
verin. Biz bu məsələni həll etdik, 
Dağlıq Qarabağ münaqişəsi başa 
çatdı, “Dağlıq Qarabağ” adlı inzibati 
ərazi, yəni, qurum mövcud deyil. 
Bu günlərdə Birləşmiş Millətlər 
Təşkilatının Baş Assambleyasının 
sessiyasında çıxışımda da mən 
bütün ölkələrə müraciət etdim və 
dedim, rica edirəm ki, bundan sonra 
“Dağlıq Qarabağ” ifadəsi işlədilməsin, 
Azərbaycan ərazisində belə bir qurum 
yoxdur. Qarabağ zonası var, Şərqi 
Zəngəzur var. Belə olan halda Minsk 
qrupunun fəaliyyəti üçün bu gün yeni 
məsələlər ortalığa çıxmalıdır. Yəni, 
məsələ – Dağlıq Qarabağ münaqişəsi 
bitdi. Nə ola bilər? Mənim fikrimcə, 
yəni, etimad tədbirləri, ondan 
sonra yolların açılması, dəhlizlərin 
açılması, sülh prosesinə dəstək 
vermək, Ermənistan–Azərbaycan 
əlaqələrini tənzimləmək, çalışmaq ki, 
Ermənistan–Azərbaycan arasında 
bizim təklif etdiyimiz sülh müqaviləsi 
imzalansın. Yəni, məncə, onların 
fəaliyyət dairəsi bu gündən sonra 
bundan ibarət olmalıdır. Yoxsa, 
“Dağlıq Qarabağ” – olmayan 
qurumun statusu ola bilərmi? Əlbəttə 
ki, yox. Mən demişəm, bir daha 
demək istəyirəm ki, əgər kimsə 
“Dağlıq Qarabağ”a status vermək 
istəyirsə, öz ölkəsində bir ərazi 
versin, orada bir qurum yaratsın, 
ya cümhuriyyət yaratsın, onların 
müstəqilliyini tanısın, biz də tanıyaq. 
Amma Azərbaycan ərazisində yox! 

(ardı 2-ci səhifədə)

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev Türkiyənin 
Anadolu Agentliyinə müsahibə verib. Müsahibə sentyabrın 27-də 
agentliyin saytında yayımlanıb. 

AZƏRTAC müsahibənin tam mətnini təqdim edir.

Zəfər tarixinin

xronologiyası

Biz haqq yolundayıq. 
Bizim işimiz haqq işidir. 

Biz zəfər çalacağıq!

29 sentyabr 2020-ci il. 
Vətən müharibəsi getdikcə şiddətli 

xarakter alıb.   
Həmin gün “Rossiya-1” telekanalın-

da yayımlanan “60 dəqiqə” proqramında 
Azərbaycan–Ermənistan təmas xəttində baş 
verən son hadisələrə həsr olunan verilişdə 
Prezident İlham Əliyev və Ermənistanın baş 
naziri Nikol Paşinyan tərəfindən aparıcıların 
sualları cavablandırılıb. Eyni zamanda, sen-
tyabrın 29-da dövlətimizin başçısının Almaniya 
Kansleri Angela Merkel ilə telefon söhbəti 
olub.  

Vətən müharibəsinin üçüncü günündə 
Azərbaycanın Baş Naziri ilə Türkiyənin Vitse-
prezidenti arasında gedən telefon söhbətində 
Ermənistanın işğalçı siyasəti pislənilib. 

Azərbaycan Milli Məclisi və Pakistan Se-
natının sədrləri arasında telefon danışığında 
da düşmən ölkənin təxribatlarının qarşısının 
qətiyyətlə alındığı bildirilib.    

Sentyabrın 29-da Milli Məclisin Sədri, 
həmçinin  ATƏT Parlament Assambleyasının 
Prezidenti ilə cəbhədəki vəziyyəti müzakirə 
edib və Türkiyə Böyük Millət Məclisinin Sədri 
Mustafa Şentopa məktub ünvanlayıb.

***
Vətən müharibəsinin üçüncü günündə  

Prezident İlham Əliyev  “Rossiya-1” teleka-
nalında yayımlanan “60 dəqiqə” proqramında 
Ermənistanın baş naziri Nikol Paşinyanı canlı 
yayımda bir daha ifşa edib.  

Verilişdə aparıcının sualına cavabında 
dövlətimizin başçısı cəbhədə gərgin vəziyyət 

yarandığını, Ermənistanın sentyabrın 27-də 
səhər başladığı hərbi təxribat nəticəsində 
Azərbaycanın yaşayış məntəqələrini və 
döyüş mövqelərini şiddətli artilleriya atəşinə 
məruz qoyduğu diqqətə çatdırılıb: “Bu təcavüz 
nəticəsində Azərbaycanın 11 dinc sakini, o 
cümlədən, 2 uşaq həlak olub, hərbi qulluqçular 
arasında da həlak olanlar var. Biz təcavüzkara 
adekvat cavab verməyə və beləliklə, öz 
xalqımızı, öz adamlarımızı və torpağımızı 
müdafiə etməyə məcbur idik. Beləliklə, artıq 
üçüncü sutkadır ki, şiddətli döyüşlər gedir, 
bu döyüşlər nəticəsində Azərbaycan Ordusu 
bir sıra yaşayış məntəqələrini işğaldan azad 
edib, həmçinin müxtəlif istiqamətlərdə strateji 
yüksəklikləri tutub. Bu gün vəziyyət elədir ki, 
fəal döyüş əməliyyatları aparılır”.

Aparıcının bu müharibədə Türkiyənin 
rolu barədə sualına isə dövlətimizin başçısı 
belə cavab verib: “Türkiyənin rolu region-
da sabitləşdirici xarakter daşıyır. Türkiyə 
bizə qardaş ölkə və bizim müttəfiqimizdir. 
Ermənistanın Azərbaycana hücum etməsini 
dünya ictimaiyyətinin bildiyi ilk saatdan 
etibarən Türkiyə dövlət başçısı və digər 
rəhbərlər səviyyəsində birmənalı olaraq 
Azərbaycanı dəstəklədiyini, beynəlxalq 
hüququ dəstəklədiyini bildirib. Ona görə ki, 
Ermənistan 30 ilə yaxın müddətdə Azərbaycan 
ərazisini işğalda saxlamaqla beynəlxalq 
hüququ kobud şəkildə pozur. Türkiyənin rolu, 
əslində, məhz bundan ibarətdir, başqa heç bir 
rolu yoxdur. 

(ardı 5-ci səhifədə)

Bakı şəhərinin Nərimanov rayonu ərazisində 
avtomobil yollarının yenidən qurulması işlərinin 

davam etdirilməsi ilə bağlı əlavə tədbirlər haqqında
Azərbaycan Respublikası Prezidentinin Sərəncamı

Azərbaycan Respublikası Konstitusiyası-
nın 109-cu maddəsinin 32-ci bəndini rəhbər 
tutaraq qərara alıram:

1. Bakı şəhərinin Nərimanov rayonu 
ərazisində avtomobil yollarının yenidən qu-
rulması işlərinin davam etdirilməsi məqsədilə 
“Azərbaycan Respublikasının 2021-ci il 
dövlət büdcəsində dövlət əsaslı vəsait 
qoyuluşu (investisiya xərcləri) üçün nəzərdə 
tutulan vəsaitin bölgüsü”nün  1.1.14-cü 
yarımbəndində göstərilmiş məbləğin 6,4 
milyon (altı milyon dörd yüz min)  manatı 

Azərbaycan Avtomobil Yolları Dövlət 
Agentliyinə ayrılsın.

2. Azərbaycan Respublikasının Maliyyə 
Nazirliyi bu Sərəncamın 1-ci hissəsində 
göstərilən məbləğdə maliyyələşməni təmin 
etsin.

3. Azərbaycan Respublikasının Nazirlər 
Kabineti bu Sərəncamdan irəli gələn 
məsələləri həll etsin.

İlham Əliyev  
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti

Bakı şəhəri, 28 sentyabr 2021-ci il



Bakıda keçirilmiş yürüş tarix boyu yaddaşlarda yaşayacaq
Azərbaycanın mövqeyi ilə hamı hesablaşmalıdır və hesablaşacaqdır!

Ötən payız ermənilərin növbəti 
hərbi təxribatına cavab olaraq 
başladığımız Vətən müharibəsi 
zamanı minlərlə igid, ərən 
soydaşımız Azərbaycanın 
ərazi bütövlüyü uğrunda öz 
canını fəda etmişdi. Xalqımız 
və dövlətimiz Qarabağ 
müharibəsində şəhid olmuş 
övladlarımızın xatirəsini daim 
əziz tutur və onları ehtiramla 
yad edir. Dövlətin şəhid 
ruhuna ehtiramının növbəti 
təzahürünü üç gün əvvəl – 
sentyabrın 27-də gördük. 
Həmin gün döyüşlərdə 
həlak olmuş bütün əsgər və 
zabitlərimizə, qətlə yetirilən 
mülki vətəndaşlarımıza və 
itkin düşmüş soydaşlarımıza 
ehtiram əlaməti olaraq 
Bakı şəhərində yürüş təşkil 
edilmişdi.

Teleradio süjetlərində, qəzet 
məqalələrində, informasiya 
agentliklərinin xəbərlərində və 
sosial şəbəkələrdə bu yürüş 
barədə verilən xəbərlərin hamısı 
orijinal, müəlliflərin özünə 
məxsus idi. Yəni bu tədbir elə bir 
mükəmməlliklə, möhtəşəm şəkildə 
təşkil edilmişdi ki, dünyadakı 
əlli milyonluq soydaşlarımızın 
hansı bu barədə söz açsa, 
mütləq yeni, sırf özünə aid olan 
ifadələrdən istifadə edəcək. 
Elə mən də televiziya ilə həmin 
tədbiri izləyəndə qəribə bir hiss 
yaşadım. Bir anlıq elə bildim ki, 
həmin an Qarabağ müharibəsində 
şəhid olan övladlarımızın hamısı 
nizamla addımlayan əsgərlərimizin 
arasında idi. Bu hissi təkcə 
meydana bütün şəhidlərimizin 
fotosunun gətirildiyinə görə 
yaşamadığımı bilirdim...

Onların hamısı ötən il 
sentyabrın 27-də sıramızda 
idi. Həmin gün və sonrakı 
günlərdə əksəriyyəti könüllü 
olaraq cəbhəyə yollanan 
gənclər bilirdilər ki, söhbət 
müstəqil, qüdrətli Azərbaycan 
dövlətinin ərazi bütövlüyünün 
qorunmasından gedir. Həmin 
gün xalqa müraciət edən dövlət 
başçımız, Silahlı Qüvvələrin Ali 
Baş Komandanı İlham Əliyevin 
xalqa müraciətində də bu məqam 
xüsusilə qabardılırdı. Müharibənin 
başlanmasının səbəbləri barədə 
söz açan Prezident demişdi ki, 
bizim mövqeyimiz beynəlxalq 
hüquqa və ədalətə əsaslanır. 

Dövlət başçımızın bir il əvvəlki 

müraciəti ilə bu il sentyabrın   
27-dəki müraciətlərinin hər ikisinin 
mətninə yenidən nəzər salanda 
son aylar dönə-dönə eşitdiyimiz 
“Azərbaycan yeni reallıqlar 
yaratmışdır” ifadəsinin necə 
möhtəşəm həqiqət olduğunun 
şahidinə çevrilirik. Prezident 
bir il əvvəl demişdi: “Biz öz 
torpağımızda vuruşuruq. Bu gün 
Azərbaycan Ordusu Azərbaycan 
torpaqlarında düşmənə sarsıdıcı 
zərbələr endirir. Bu gün 
Azərbaycan Ordusu öz torpağında 
Azərbaycanın ərazi bütövlüyünü 
qoruyur, müdafiə edir. Erməni 
əsgərinin bizim torpağımızda nə 
işi var?! Ermənistan ordusunun 
bizim torpağımızda nə işi var?! 
Heç kəs üçün sirr deyil ki, “Dağlıq 
Qarabağ ordusu”nun tərkibində 
olan şəxsi heyətin 90 faizi 
Ermənistan vətəndaşlarından 
ibarətdir. Ermənistan işğalçı 
dövlətdir, bu işğala son 
qoyulmalıdır və son qoyulacaqdır. 
Biz haqq yolundayıq. Bizim işimiz 
haqq işidir. Biz zəfər çalacağıq!”

Cənab Prezident buil-

ki, məlum yürüşdən əvvəl 
söylədiyi müracətində isə başqa 
məqamlardan söz açırdı: “Biz 
bundan sonra qalib ölkə, müzəffər 
xalq kimi yaşayacağıq və azad 
edilmiş torpaqları quracağıq, 
bərpa edəcəyik. O torpaqlara artıq 
həyat qayıdır, insanlar qayıdır. Bu 
qayıdışı ən qısa müddət ərzində 
təmin etmək bu gün bizim başlı-
ca vəzifəmizdir. Öz müraciətimi 
qələbəmizin ayrılmaz hissəsi olan 
sözlərlə tamamlamaq istəyirəm: 
Qarabağ bizimdir! Qarabağ 
Azərbaycandır!”

Yürüşə gəlincə isə qeyd 
edək ki, şəhid valideynlərindən 
biri xəbər portalına verdiyi 
müsanibədə demişdir: “ Mən 
güman edirdim ki, Ali Baş 
 Komandanın və Birinci vitse- 
prezidentin də iştirak etdiyi yürüşə 
əlli-altmış şəhidin fotosunu 
gətirərlər və Allaha yalvarırdım 
ki, kaş mənim oğlumun fotosu da 
həmin əlli-altmış fotonun ara-
sında yürüşə gətirilsin. Nəticədə 
məlum oldu ki, 18 il qabaq “Mən 
hər bir azərbaycanlının prezi-

denti olacağam!” – deyən İlham 
Əliyev, sözün həqiqi mənasında, 
hər bir şəhid ailəsinin dayağıdır, 
himayədarıdır, qayğıkeşidir. Allah 
ona Azərbaycanın yaşı qədər 
ömür versin ki, həmin yürüşə bü-
tün şəhidlərin ruhunu dəvət etdi. 
Mən elə bildim ki, oğlumun ruhu 
yürüşdəki təntənənin şahidi oldu!”

Nəinki şəhid ailələri və onla-
rın yaxınları, hətta biz mətbuat 
təmsilçiləri də dövlət başçımızın 
və birinci xanımın yürüş zamanı 
hansı şəhidin portretini götürəcəyi 
ilə maraqlanırdıq. Çünki dövlət 
başçımızın çoxsaylı tədbirlərdə 
və ictimaiyyət təmsilçiləri ilə 
görüşlərində hamı şahid olub 
ki, İlham Əliyev şəhidlər, şəhid 
ailələri, qaçqın və köçkünlərin 
hamısını məhz birinci şəhid, birinci 
şəhid ailəsi, birinci köçkün kimi 
uca tutur, yüksək qiymətləndirir. 
Ona görə də hansı şəhidin 
portretinin seçilməsi hamının 
diqqət mərkəzində idi. Nəticədə 
hamı həmin seçimdən ən yüksək 
səviyyədə məmnunluq ifadə etdi.

Mətbuat yazır ki, Ali Baş 
Komandanın yürüşdə şəhid Adil 
Asəm oğlu İbrahimlinin fotosu 
əks olunmuş plakatı aparması 
cənab Prezidentə olan ümumxalq 
məhəbbətini bir daha artırdı. Bil-
dirilir ki, Müdafiə Nazirliyinin hərbi 
hissəsinin zabiti, baş leytenant 
Adil İbrahimli 2020-ci il noyabrın 
7-də Xocavənd rayonu ərazisində 
gedən hərbi əməliyyatlar zamanı 
həlak olub. O, Şuşa istiqamətində 
aparılmış döyüş əməliyyatlarında 
xüsusi tapşırıqların yerinə 
yetirilməsində şəxsi igidlik 
göstərib. Azərbaycan Respubli-
kasının Prezidenti İlham Əliyev 
Adil İbrahimlini “Vətən müharibəsi 
qəhrəmanı” adı, “Vətən uğrunda”, 
“Kəlbəcərin azad olunmasına 
görə”, “Şuşanın azad olunmasına 
görə”, “Xocavəndin azad olunma-
sına görə” medalları ilə təltif edib.

Yürüşdə Birinci vitse- prezident 
Mehriban xanım Əliyevanın 
apardığı şəhid portreti isə təkcə 
ermənilərin yox, beynəlxalq 
aləmdəki erməni havadarlarının 
da üz qaralığı kimi bəlkə də yüz 

illər boyu unudulmayacaq dəhşətli 
faktın göstəricisi idi. Həmin pla-
katda 10 aylıq şəhid Narin Teymur 
qızı Xalıqovanın fotosu əks olun-
muşdu. Məlumat üçün bildirək ki, 
2019-cu il dekabrın 17-də Gəncə 
şəhərində doğulmuş, ailənin tək 
övladı olan Narin 5 illik həsrətin 
sonunda dünyaya gəlmişdi. Bu 
mələk simalı günahsız körpə 
2020-ci il oktyabrın  17-də 
Ermənistan silahlı qüvvələrinin 
Gəncəni raket atəşinə tutması 
nəticəsində anası Sevil Əsgərova, 
həmçinin yaxın qohumları Suliddin 
Əsgərov, Bəxtiyar Əsgərov, Nigar 
Əsgərova ilə birlikdə həlak olmuş-
du. Sonradan Nazirlər Kabinetinin 
qərarına əsasən Narin Teymur 
qızı Xalıqovaya da şəhid statusu 
verilmişdir. Yürüşdə bu fotonun ən 
öndə aparılması Azərbaycan Pre-
zidentinin ermənilərin xislətini ifşa 
etmək üçün yeritdiyi informasıya 
siyasətinin incə və tutarlı detalla-
rından biri idi. 

Bu yürüşün başa çatacağı 
ünvan da yaxşı seçilmişdi – 8 
Noyabr prospekti. Yəni paytaxt 
sakinləri və şəhərimizin qonaqları 
Şuşanın düşmən əsarətindən 
azad edildiyi tarixi hər gün xa-
tırlasınlar deyə, Bakıdakı əsas 
prospektlərdən birinə bu ad 
verilmişdir. Neftçilər prospektindən 
başlayan yürüş həmin gün dövlət 
başçımız tərəfindən təməli qoyu-
lan Vətən Müharibəsi Memorial 
Kompleksi və Zəfər Muzeyinədək 
davam etdi. Üç min nəfərdən çox 
kursant və hərbi qulluqçunun işti-
rak etdiyi bu yürüş müasir tariximi-
zin ən əlamətdar günlərindən biri 
kimi yaddaşlarda qaldı.

Xatırladaq ki, 2907 nəfərin 
şəhid olduğu, 7 nəfərin  itkin 
düşdüyü 44 günlük Vətən 
müharibəsində ölkəmizin ərazi 
bütövlüyünün təmin edilməsi 
son əsrlərin ən mühüm faktların-
dan biri idi. Elə ona görə də, bu 
müharibədə ölkəmizdə əsrlər boyu 
sülh və əmin-amanlıq şəraitində 

yaşayan müxtəlif millətlərin və 
dinlərin təmsilçiləri iştirak edirdilər. 
Qarabağ müharibəsi Azərbaycan 
cəmiyyətinin fərqli dini və etnik-
milli mənsubiyyətinə baxmayaraq 
həmrəy olduğunu bir daha nü-
mayiş etdirdi. Ali Baş  Komandan 
İlham Əliyevin rəhbərliyi ilə 
Azərbaycan Ordusu İkinci Qa-
rabağ müharibəsində bizə zəfər 
sevincini yaşatdı və Azərbaycanın 
qürur tarixini yazdı.

Həmin günün ən xoş 
məqamlarından biri isə 
Azərbaycan Respublikasının 
Prezidenti İlham Əliyev və  birinci 
xanım Mehriban Əliyevanın 
8 Noyabr prospektində Vətən 
Müharibəsi Memorial Kompleksi 
və Zəfər Muzeyinin təməlqoyma 
mərasimində iştirak etmələri idi. 
Xatırladaq ki, Prezident İlham 
Əliyevin 2020-ci il dekabrın 
3-də imzaladığı sərəncamda, 
Azərbaycan xalqının Vətən 
müharibəsində göstərdiyi misil-
siz qəhrəmanlığın və qazandığı 
möhtəşəm tarixi Zəfərin yaddaş-
larda yaşadılması və ictimaiyyətə 
nümayiş etdirilməsi, şəhidlərimizin 
əziz xatirəsinin əbədiləşdirilməsi 
məqsədilə Bakı şəhərində Vətən 
Müharibəsi Memorial Kompleksi-
nin və Zəfər Muzeyinin yaradılma-
sı tapşırılmışdı.

Nəyi, nə zaman, necə etməyi 
hamıdan yaxşı bilən Ali Baş 
Komandanımız verdiyi bütün 
vədləri kimi bu kompleksin 
ərsəyə gəlməsi üçün də lazım 
olan addımları vaxtında atmış-
dır. Qarşıda isə bizi işğaldan 
azad edilmiş ərazilərimizin ən 
müasir şəhərsalma prinsipləri 
və təcrübəsi əsasında bərpası 
gözləyir. İnanırıq ki, həmin 
layihələrin də reallaşdırılmasının 
şahidinə çevriləcəyik. Özü də 
tezliklə. 

İttifaq MİRZƏBƏYLİ,  
“Xalq qəzeti”

Biz müharibəni hərbi-siyasi yollarla həll etdik, 
müharibə arxada qaldı, Dağlıq Qarabağ münaqişəsi 
də tarixdə qaldı. Azərbaycanda “Dağlıq Qarabağ” adlı 
inzibati ərazi mövcud deyil və əgər kimsə “Dağlıq 
Qarabağ” adlı ölünü diriltmək istəyirsə, onu öz 
ərazisində diriltsin, öz ərazisində “Dağlıq Qarabağ” 
adlı qurum yaratsın, respublika yaratsın, cəmiyyət 
yaratsın... Azərbaycanda yox! 

Müzəffər Ali Baş Komandan, Azərbaycan 
Respublikasının Prezidenti İlham Əliyevin sentyabrın 

27-də Anım Günü ilə əlaqədar xalqa müraciətindən 

(əvvəli 1-ci səhifədə)
Türkiyə bizə mənəvi dəstək 

göstərir və biz Türkiyə rəhbərliyinə, 
Türkiyə Prezidentinə və türk xalqı-
na bizimlə həmrəy olduğuna və bizi 
dəstəklədiklərinə görə təşəkkür edirik…”. 

Azərbaycan Prezidenti “Rossiya-1” 
telekanalında yayımlanan “60 dəqiqə” 
proqramında 30 ilə yaxın bir dövrdə 
nüfuzlu dövlətlər və beynəlxalq 
təşkilatlar tərəfindən Ermənistanın 
işğal siyasətinə biganə münasibət 
bəslənildiyini də vurğulayıb. Bildirib 
ki, əslində belə olmamalı idi. Bu cür 
beynəlxalq cinayətə, işğal faktına görə 
təcavüzkara yeri göstərilməli idi. Amma 
təəssüf ki, heç bir tədbir görülməyib… 

Həqiqətən də, bu cür ədalətsiz 
yanaşmanın nəticəsində Vətən 
müharibəsi ərəfəsində Ermənistan-
Azərbaycan arasında qarşıduma daha 
da güclənmişdi, işğalçı tərəfindən 
ardıcıl şəkildə təxribatlar törədilməyə 
başlanmışdı. Əlbəttə, burada 
Ermənistanın yeni hakimiyyəti, Paşinyan 
rejimi müstəsna rol oynayırdı. “Soros 
çevrilişi” nəticəsində hakimiyyətə gələn 
Paşinyan Ermənistan-Azərbaycan, 
Dağlıq Qarabağ münaqişəsinin həllində 
sağlam düşüncə və xoş məram nümayiş 
etdirmək əvəzinə, məkrli siyasət 
yürütməyə, eskalasiya prosesinin, necə 
deyərlər, canlandırılmasına üstünlük 
verirdi. O, işğal edilmiş ərazilərə tez-tez 
səfər edərək, “Qarabağ Ermənistandır 
və nöqtə” şüarını səsləndirirdi. 
Ermənistanın müdafiə naziri isə “ərazilər 
müqabilində sülh” formulundan imtina 
etdiyini vurğulayır və “yeni ərazilər 
uğrunda yeni müharibə” məzmunlu yeni 
hərbi konsepsiya irəli sürürdü.

Nikol Paşinyan növbəti çirkin 
əməlini isə ötən il sentyabrın 27-də 
reallaşdırdı, ölkəmizə qarşı təxribat 
törətdi, Azərbaycanın hərbi obyektləri 
və mülki əhalisini hədəfə aldı. Bu isə 
Vətən müharibəsinin başlamasına gətirib 
çıxardı. 

Yeri gəlmişkən, burada bir məsələni 
də xatırlatmaq istərdik. Qardaş 
Türkiyənin Vətən müharibəsinin ilk 

günündən Azırbaycanla bağlı mənəvi 
dəstəyi sentabrın 29-da da davam etdi. 
Türkiyənin Xarici İşlər Naziri Mövlud 
Çavuşoğlu jurnalistlərə müsahibəsində 
Dağlıq Qarabağ münaqişəsinin təkcə bir 
yolunun mövcudluğunu– Ermənistanın 
Azərbaycan torpaqlarından çəkilməli 
olduğunu bildirdi. 

Nazir diqqətə çatdırdı ki, bu 
münaqişədə Azərbaycan və 
Ermənistana münasibət eyni ola bilməz. 
Çünki Ermənistan təcavüzkar tərəfdir, 
Azərbaycanın ərazisinin bir hissəsini 
işğal edib. Döyüş meydanında və 
danışıqlar masasında Azərbaycanın 
yanındayıq. Bu məsələnin birdəfəlik həll 
olunmasını istəyirik.

Həmin gün Türkiyə Respublikasının 
Milli Müdafiə naziri Hulusi Akar da 
Ermənistanın cəbhə xəttində törətdiyi 
genişmiqyaslı təxribatlarla bağlı 
açıqlamasında bildirirdi: “Sülh yolu ilə 
həllə çağırış edənlər, “dərhal atəşkəs” 
istəyənlər, dialoqu indi xatırlayanlar, 
Azərbaycan ərazisinin 20 faizinin, o 
cümlədən, Dağlıq Qarabağ işğal altında 
olarkən, Xocalıda minlərlə günahsız insan 
vəhşicəsinə, haqq-hüquq tanımadan 
uşaq, qadın və yaşlı demədən qətlə 
yetirilərkən, 30 ildir milyonlarla insanın 
evindən, yurdundan didərgin düşərkən 
harada idilər? Türkiyə ilə Azərbaycan 
arasındakı münasibətlər “bir millət, iki 
dövlət” prinsipinə əsaslanır. Kədərdə 
də, sevincdə də daim bərabərik. Bu 
gün doğma torpaqlarını qorumaqda 
azərbaycanlı qardaşlarımızın 
yanındayıq. Ermənistan dərhal hücumları 
dayandırmalı, xaricdən gətirdiyi 
muzdluları, terrorçuları geri göndərməli və 
Azərbaycanın işğal edilmiş torpaqlarını 
boşaltmalıdır. Beləliklə, atəşkəs, sülh və 
sabitlik təmin edilməlidir”.

Onu da deyək ki, Azərbaycan 
Ordusunun savaşın ilk günlərindən 
əldə etdiyi nailiyyətlər qardaş Türkiyədə 
böyük sevinclə qarşılandı. Türkiyənin 
Konya şəhərindən Ömər Ulusoy 
dövlətimizin başçısına yazırdı: “Hörmətli 
cənab Prezident, Sizi və xalqınızı 
salamlayaraq ölkənizin təcavüzə 
uğradığı bu günlərdə yanınızda 
olduğumu, düşmənə layiqli cavab 
verərək qələbə çalacağınıza əmin 
olduğumu bildirmək istəyirəm. Biz 
iki dövlət, bir millətik. Buna görə də 
ölkənizə gəlib qanımın son damlasına 
qədər vuruşmağa, qardaşlarıma dəstək 
verməyə hazıram. Qələbə sevincini 
bir yerdə yaşamaq arzusu ilə əmrinizi 
gözlədiyimi bildirirəm”.

Türkiyənin Bursa şəhərindən Dəmirəl 
Hüseyinin məktubunu da həyacansız 
oxumaq mümkün deyildi: “Hörmətli 
cənab Prezident, Vətənin müdafiəsi və 
düşmənə cavab zərbəsi endirilməsi üçün 
verdiyiniz cəsur qərarla əlaqədar Sizi 
təbrik edirəm. Bir türk vətəndaşı olaraq 
qardaş Azərbaycanın bu çətin günündə 
ya ön cəbhədə, ya da arxa cəbhədə 
kömək etmək üçün Sizin əmrinizdəyəm. 
Biz türk olaraq birlikdə güclüyük və bunu 
ermənilərə sübut edəcəyik”.

Vətən müharibəsinin ikinci günü 
Azərbaycan Ordusu əks-həmlə 
əməliyyatları ilə qəsbkara qarşı 
savaşı uğurla davam etdirirdi. Silahlı 
Qüvvələrimizin Ermənistan işğalçılarının 
hərbi təxribatlarının qarşısını uğurla 
alması, düşmənə sarsıdıcı zərbələr 
endirməklə cəbhədə əldə etdiyi 
qələbələr xalqımız tərəfindən böyük 
sevinc və ruh-yüksəkliyi ilə qarşılanırdı. 
Azərbaycan vətəndaşları, xaricdə 
yaşayan soydaşlarımız tərəfindən bu 
nailiyyətlərə görə Prezident, Ali Baş 

Komandan İlham Əliyevə çoxsaylı təbrik 
və minnətdarlıq məktubları yazılırdı. 

Sentyabrın 29-da Müdafiə 
Nazirliyinin mətbuat xidmətinin yaydığı 
məlumatda isə bildirilirdi ki, işğal olunan 
torpaqlarımızın düşmən tapdağından 
azad edilməsi uğrunda ordumuzun 
apardığı qətiyyətli əks-hücum əməliyyatı 
davam edir. Ordumuzun şəxsi heyətinin 
döyüş əzmi və mənəvi-psixoloji vəziyyəti 
yüksəkdir. Döyüşlərdə iştirak edən hərbi 
qulluqçular əsl qəhrəmanlıq nümayiş 
etdirirlər. Azərbaycan Ordusunun 
apardığı döyüşlər nəticəsində cəbhənin 
müxtəlif istiqamətlərində Ermənistan 
qoşunlarının çoxlu sayda canlı qüvvəsi, 
hərbi obyektləri və döyüş texnikaları 
məhv edilib.

Müdafiə Nazirliyinin mətbuat 
xidmətinin mətbuat katibi polkovnik-
leytenant Anar Eyvazov isə sentyabrın 
29-da keçirilən brifinqdə bildirdi ki, 
Ermənistan silahlı qüvvələri cəbhənin 
Füzuli-Cəbrayıl və Ağdərə-Tərtər 
istiqamətlərində itirdikləri mövqeləri geri 
qaytarmaq üçün bir neçə dəfə əks-
hücum cəhdi göstərsə də, Azərbaycan 
Ordusunun bu istiqamətlərdə yerləşən 
bölmələri uğurla müdafiə olunaraq, 
düşmənin bütün cəhdlərinin qarşısını 
dərhal alıb.

Yaşayış məntəqələrimizi atəşə tutan 
Ermənistan ordusunun bölmələrinə 
Ağdərə istiqamətində düşmənin 
Madagizdən hərəkət edən zirehli və 
avtomobil texnikasından ibarət qarışıq 
kolonu və onların hərəkətinə atəş 
dəstəyi verən artilleriya batareyası 
Azərbaycan Hərbi Hava Qüvvələrinin 
aviasiya vasitələri və cəbhənin bu 
istiqamətdə yerləşən qoşunlarımız 
tərəfindən məhv edilib. 

Cəbhənin Füzuli-Cəbrayıl 
istiqamətində səhər saatlarında 
yerdəyişmə etmək istəyən düşmənin 
1 tankı, 1 avtomobil texnikası və 10 
nəfərədək şəxsi heyəti artilleriya zərbəsi 
ilə məhv edilib. Həmçinin Füzuli-Cəbrayıl 
istiqamətində Ermənistan qoşunlarının 
daha 4 tankı qəhrəman əsgərlərimiz 
tərəfindən sıradan çıxarılıb. 

Polkovnik-leytenant Anar Eyvazov, 
eyni zamanda, Azərbaycan Ordusunun 
bölmələrinin düşməni ağır məğlubiyyətə 
uğratmaqda davam etdiyini, Xocavənd 
rayonu istiqamətindəki Ermənistan 
silahlı qüvvələri bölmələrinin “Uraqan” 
yaylım atəş sistemini sıradan çıxartdığını 
da vurğulayıb. O, eyni zamanda, səhər 

saatlarından etibarən Füzuli şəhərinin 
işğaldan azad olunması uğrunda 
Azərbaycan Ordusunun hücumu davam 
etdirdiyini də diqqətə çatdırıb. 

Müharibənin üçüncü günü düşmənin 
itkiləri arasında Suriya və Yaxın Şərqin 
müxtəlif ölkələrindən gələn çoxlu sayda 
erməni əsilli muzdlu döyüşçülərin 
olduğu da aşkarlanıb. Ermənistan 
rəhbərliyi informasiya qadağasından 
istifadə edərək bu məlumatı həm öz 
cəmiyyətindən, həm də beynəlxalq 
ictimaiyyətdən gizlətməyə çalışsa da, 
buna müvəffəq ola bilməyib. 

V.BAYRAMOV, “Xalq qəzeti”
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